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طرفین برجام به سمت پلن B بروند

 اختلال در مراسم 
عزاداری 

عینی  شاهدان  و  عزاداران حسینی 
ماجرای اختلال در مراسم عزاداری مسجد 
چهارمین شهید محراب کرمانشاه، خبر 
اختلال در مراسم عزاداری توسط افراد 
ناشناس را تأیید کردند. این شاهدان با 
اشاره به اینکه این اتفاق پس از تاریکی 
جلسه و توسط افراد ناشناس انجام گرفت، 
اظهار کردند: پس از تاریک شدن مسجد و 
به هنگام روضه در قسمت بانوان مسجد 
چهارمین شهید محراب، یک خانم از فرصت 
تاریکی استفاده کرده و با پاشیدن اسپری 
فلفل در کولر قسمت بانوان اقدام به برهم 
زدن مجلس روضه می کند. این شاهدان 
عینی ادامه دادند: در اثر این اقدام اتفاق 
خاصی رخ نداد و فقط چند نفر از خواهران 
حاضر دچار تنگی نفس شدند که با حضور 
اورژانس مشکلات آنها حل شد. این شاهدان 
عینی با تکذیب شایعه اسیدپاشی، عنوان 
کردند: حادثه فوق در حد پاشیدن اسپری 
فلفل بوده و پاشیدن اسید بین عزاداران 
صحت ندارد.  پلیس امنیت در جست وجو و 

شناسایی افراد اخلالگر است. 

 صدور مجوز برای 
دو حزب

از  ۱۰ احزاب  دبیر کمیسیون ماده 
تصویب ۴ مصوبه در جلسه این کمیسیون 
با حضور اعضای دارای حق رأی خبر داد. 
محسن اسلامی اظهار کرد: اولین مصوبه 
مربوط به صدور پروانه فعالیت انجمن 
ایران است. گزارش  اسلامی پزشکان 
برگزاری مجمع عمومی این حزب در جلسه 
کمیسیون مطرح و مورد بررسی قرار گرفت 
و صدور پروانه فعالیت، با اصلاح اساسنامه 
و مرامنامه موافقت شد.  وی تصریح کرد: 
دومین مصوبه نیز مربوط تقاضای پروانه 
فعالیت برای حزب مجمع اصولگرایان قم 
است که پروانه فعالیت برای این حزب 
صادر شد و با فعالیت این حزب موافقت شد.  
اسلامی با بیان اینکه سومین مصوبه مربوط 
به خانه احزاب است، گفت: با توجه به اینکه 
اظهارات مصطفی کواکبیان مغایر تصمیم 
خانه احزاب ایران در خصوص برگزاری 
مجمع عمومی خانه احزاب ایران بوده است، 
لذا خانه احزاب باید موضع خود را رسما 

اعلام کند. 

 پوتین به دنبال خرید پهپاد 
از ایران؟

یک مقام کاخ سفید مدعی شد که روسیه 
در تلاش است تا از ایران پهپاد نظامی برای 
استفاده در جنگ اوکراین خریداری کند. 
جان کربی، هماهنگ کننده ارتباطات 
راهبردی شورای امنیت ملی در کاخ سفید 
در گفت وگو با شبکه MSNBC گفت: 
پوتین در تلاش است تا از ایران پهپاد 
دریافت کند که این نشانه ای برای این 
موضوع است که او نمی خواهد جنگ در 
اوکراین را پایان دهد. وی در عین حال 
گفت که کشورش به زودی بسته جدید 
کمک های نظامی خود را در اختیار دولت 
اوکراین قرار خواهد داد. ادعای چندین 
باره مقامات آمریکایی درباره فروش پهپاد 
از سوی ایران به روسیه برای استفاده در 
جنگ اوکراین در حالی است که مقامات 
کشورمان تاکنون چندین بار این ادعا را 
تکذیب و تاکید کرده اند که تنها از راهکار 
گفت وگو برای حل بحران اوکراین حمایت 

می کنند. 

 زاهدی وفا 
وزیر کار می شود؟

یک نماینده مجلس از احتمال معرفی 
به عنوان گزینه  به مجلس  زاهدی وفا 
پیشنهادی دولت برای وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی خبر داد. معین الدین سعیدی 
گفت: بر اساس قراینی که به ما داده شده 
است دولت قرار است آقای زاهدی وفا را به 
عنوان وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به 
مجلس معرفی کند. گفته می شود ایشان 
مدیر توانمندی است که امیدواریم این گونه 
باشد و بتواند این وزارتخانه را اداره کند. 
نماینده مردم چابهار درباره تشکیل وزارت 
بازرگانی که مدت هاست بحث تشکیلش 
در مجلس و دولت مطرح است، بیان کرد: 
معتقدم وجود وزارت بازرگانی با توجه به 
شرایطی که امروز در کشور ایجاد شده 
لازم است. وی یادآور شد: ۲ سال بود که 
قانون تمرکز اختیارات وزارت جهاد اجرایی 
نمی شد و برخی از این اختیارات را به 
وزارت صمت داده بودند امسال تیرماه این 
اختیارات دوباره به وزارت جهاد بازگردانده 
شد و باتوجه به بحث حذف ارز ترجیحی 
و مردمی سازی یارانه ها واقعا حجم کار در 
وزارت جهاد بالا رفته است بنابراین ضرورت 
دارد مانند بسیاری از کشورهای دیگر وزارت 
بازرگانی شکل بگیرد تا حوزه تنظیم بازار 
و نظارت بر بازار را این وزارتخانه اجرایی 
کند و من فکر می کنم جزو موافقان وزارت 

بازرگانی باشم. 

کــوتــــاه

عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل

خطاب به مقامات مسئول قضائی اعلام شد؛ 

دستورات رئیس قوه قضائیه برای تعیین تکلیف کالاهای متروکه
آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: با کمال 
تأسف، نظام سلطه و استکبار غربی بر مبنای منافع مادی 
و مطامعی که دارد، تعریف خود از انسان و حقوق بشر را 
به دیگران و جوامع مختلف تحمیل می کند؛ لذا ضرورت 
دارد در گام نخست، به تعریف انسان و حقوق او بپردازیم. 
رئیس دستگاه قضا ادامه داد: تاکنون به رغم تلاش هایی 
که در سنوات گذشته صورت گرفته، نتوانسته ایم آنگونه 
که شایسته است به تبیین و تشریح حقوق بشر اسلامی 
و افشای ابعاد مختلف جنایت های نظام سلطه و استکبار 
غربی و صهیونیستی علیه حقوق انسان ها که فقط 
نمونه هایی از آن را در فلسطین و یمن مشاهده می کنیم، 
بپردازیم؛ لذا باید در این راستا گام های بیشتری برداشته 
شود و می توان از فرصت و پایگاه محرم در این جهت 
بهره برد. باید تدابیری اندیشیده شود که از وقوع این 
قبیل حوادث پیشگیری به عمل  آید و یا از هزینه های 
آن کاسته شود. حجت الاسلام والمسلمین محسنی 
اژه ای به در دستور کار قرار گرفتن رویکرد مساله محور، 
آسیب شناسانه و تخصص گرایانه در دوره تحول و تعالی 
قضائی اشاره کرد و پیشبرد و پیگیری این رویکرد، 
به خصوص در مقوله های مرتبط با صیانت از بیت المال 
و حقوق مردم را تا حصول نتیجه نهایی، مورد تاکید 
قرار داد. رئیس قوه قضائیه با اشاره به رویکرد دستگاه 
قضائی در شناسایی و انسداد بسترها و گلوگاه های 

فساد، مشخصا در این زمینه به چرخه واردات و صادرات 
در کشور و عیوب و نواقص این چرخه اشاره کرد و ابراز 
داشت: وضعیت اموال و کالاهای موجود در انبارهای 
بنادر، گمرکات و سازمان اموال تملیکی نسبت به قبل از 
ورودی که به این مقوله داشتیم، بسیار بهتر شده است 
و قابل مقایسه با دوره و مقطع قبل از ورود قوه قضائیه و 
دولت نیست؛ اما تا رسیدن به نقطه مطلوب فاصله داریم. 
رئیس قوه قضائیه با اشاره به سفر اخیر خود به استان 
بوشهر و بازدید از انبارهای بندر، گمرک و سازمان اموال 
تملیکی این استان، به آسیب شناسی فرآیند ورود کالا به 
کشور از طریق دریا و معضلات و اشکالاتی که در خلال 
این فرآیند وجود دارد، اشاره کرد و بیان داشت: یکی 
از آسیب ها و اشکالاتی که در این فرآیند وجود دارد، 
زمان بر و کُند بودن تخلیه کالاها از کشتی به بندر است؛ 
از سویی دیگر، این کالاها وقتی در بندر تخلیه می شوند، 
زمان زیادی صرف می شود تا وضعیت آنها به گمرک 
اعلام شود. وی افزود: آسیب و اشکال دیگر، آن است که 
این کالاها پس از تحویل به گمرک، به  رغم گذشت چند 
سال و با وجود متروکه شدن آنها، به دلایل مختلف، به 
سازمان اموال تملیکی برای جمع آوری، اظهار نمی شوند؛ 
یا اینکه با تأخیر اعلام می شوند و در سازمان مزبور نیز 
مشکلاتی وجود دارد که بخش اعظم این مشکلات ناشی 
از کامل نبودن سامانه هاست. رئیس قوه قضائیه ادامه داد: 

هنوز برخی از این کالاها به لحاظ اینکه قاچاق هستند یا 
متروکه؛ تفکیک نشده اند؛ مسلماً تصمیم گیری در قبال 
کالای قاچاق با تصمیمی که در قبال کالای متروکه باید 
اخذ شود، متفاوت است؛ لذا تکلیف این قبیل کالاها 
باید مشخص گردد. وی همچنین بر تعیین تکلیف 
سریع کالاهای قاچاق توقیف و ضبط شده نیز تاکید 
کرد و در این زمینه دستوراتی را خطاب به دادستان 
کل کشور مطرح کرد و گفت: چه کالاهای متروکه و چه 
کالاهای قاچاق توقیف و ضبط شده باید تعیین تکلیف 
شوند و دادستان کل کشور و رؤسای کل دادگستری ها 
پیگیری این مقوله را رها نکنند. محسنی اژه ای در ادامه 
به اهمیت مقوله تکمیل سامانه ها و اتصال آنها به یکدیگر 
برای بهبود و ارتقای وضعیت انبارهای بنادر، گمرکات 
و سازمان اموال تملیکی اشاره کرد و گفت: بخشی از 
مشکلات و معضلات موجود در قضیه انبارهای بنادر، 
گمرکات و سازمان اموال تملیکی و متروکه شدن و از 
بین رفتن کالاها و تجهیزات در این انبارها و وارد آمدن 
خسارت به بیت المال از این طریق، به واسطه عدم تکمیل 
سامانه های مربوطه است؛ لذا باید این سامانه ها تکمیل 
شده و به یکدیگر اتصال پیدا کنند تا به صورت برخط، 
ارتباط و اشتراک گذاری اطلاعات میان بنادر، گمرکات، 
سازمان اموال تملیکی، وزارتخانه ذی ربط، بانک مرکزی 

و دستگاه های نظارتی، میسّر و ممکن شود. 

با توجه به این مساله که شرایط ژئوپلیتیکی جهان تغییر 
کرده که بیشتر جنگ اوکراین سبب ساز آن شده؛ طرف های 
ایران و آمریکا نیز در مواضع خود تجدید نظر کرد ه اند. البته 
آمریکایی ها بیشتر به خاطر مسائل داخلی خودشان و ایران 
به خاطر تغییر شرایط ژئوپلیتیکی به سمت اتخاذ چنین 
تصمیمی رفته اند. لذا تصور نمی شود که ایران آن تعدیلی 
که در متن پیشنهادی آقای جوزپ بورل آمده را بپذیرد. مگر 
اینکه 3شرطی که ایران دارد حتما اجرا شود. درست است که 
الان احتمال می دهیم که شورای حکام یک ماه دیگر قطعنامه 
جدیدی را تصویب کند و این قطعنامه به شورای امنیت برود 
که یامکانیزم ماشه فعال شود یا همان قطعنامه مورد بحث قرار 
بگیرد و حتی در نهایت نیز ذیل فصل هفت منشور ملل متحد 
قرار گیرد. اما در نهایت شرایط به نفع آمریکا پیش نمی رود و 
اروپا نیز نمی خواهد که این اتفاق بیفتد. یعنی شورای حکام 
قطعنامه ای صادر کند و پرونده ایران به شورای امنیت برود 
و در نهایت تنش ها بیشتر شود.  چرا که در حال حاضر علاوه 
بر مساله روسیه مساله چین هم در حال شدت گرفتن است. 
همین اصرار خانم نانسی پلوسی برای رفتن به تایوان نشان 
از این مساله دارد که مساله چین و تایوان شدت گرفته است. 
حال فرض کنیم که اصلا این مساله انجام نشود اما اثرات 
مخرب خودش را در روابط آمریکا و چین گذاشت. لذا مجموعه 
عواملی که از نظر ژئوپلیتیکی مشاهده می کنیم شرایطی 
نیست که ایران بخواهد از مواضع خود و خواست های خود 
کوتاه بیاید. حال پرسش اینجاست که اگر ایران از مواضع خود 
کوتاه نیاید چه خواهد شد و آیا تنش افزایش خواهد یافت؟ باید 
اذعان کرد که خیر اینگونه نخواهد شد چرا که هنوز امیدی 
برای هر سه طرف یعنی ایران، اروپا و آمریکا وجود دارد که آن 
طرح یا پلنB به صورت موقت طرح شود و به گفت وگو گذاشته 
شود و تا انتخابات کنگره یا حتی انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا بر روی آن کار شود. درست است که ایران قبل از 
جنگ اوکراین زیر بار این پلن B نمی رفت و می خواست 
برجام محکم اجرا شود و آمریکایی ها تضمین دهند. در واقع 
چون ایران  نمی خواهد از خواسته  های حداکثری خود کوتاه 
بیاید اگر بخواهد جلوی تنش گرفته شود که خواسته همه 
 B بروند. هر چند که پلن Bطرفین است باید به سمت پلن
تمام و کامل نیست اما امتیازش این است که ایران به صورت 
موقتی نفت می فروشد و پول آن را دریافت می  کند و ممکن 
است که دارایی هایش آزاد شود؛ اما از آن طرف بحران دیگری 
ایجاد نمی شود که به زعم غربی ها روس ها از آن استفاده کنند 
و اوکراین فراموش شود و ایران نیز موافقت کند که در مقابل 
امتیازی که می گیرد دوربین ها و بازرس های آژانس برگردند. 

آرمان ملی: رئیس جمهور امضای تفاهم نامه تامین 
مالی برای احداث پتروپالایشگاه شهید سلیمانی و 
پالایشگاه مروارید مکران را اقدامی موثر در تحقق اهداف 
کشور در زمینه های جذب سرمایه گذاری در مسیر رونق 
تولید، خنثی سازی تحریم ها، جلوگیری از خام فروشی 
و تبدیل نفت به فرآورده های با ارزش افزوده بیشتر و 
ایجاد اشتغال علم پایه دانست. آیت  ا... سید ابراهیم رئیسی 
پیش از ظهر دیروز دوشنبه در مراسم امضای تفاهم نامه 
مشارکت و تامین مالی برای احداث پتروپالایشگاه شهید 
سلیمانی و پالایشگاه مروارید مکران، این روز را به یمُن 
امضای اسناد این تفاهم نامه، روزی بابرکت توصیف 
کرد. رئیس جمهور احداث مجتمع های پتروشیمی و 
پتروپالایشگاهی را از نیازها و ضرورت های کشور عنوان 
کرد و افزود: تحقق اهداف کشور در زمینه رشد اقتصادی 
در گرو سرمایه گذاری های کلان است و این تفاهم نامه ها 
از جمله اقدامات و زمینه سازی های موثر برای جذب 
سرمایه های خرد و کلان در مسیر سازندگی و آبادانی 
کشور است. رئیسی با بیان اینکه امضای این تفاهم نامه 
گامی در مسیر تحقق اقتصاد مقاومتی است، اظهارکرد : 
این تفاهم نامه همچنین گامی موثر در جهت خنثی سازی 
تحریم ها، جلوگیری از خام فروشی و تبدیل نفت خام به 
فرآورده های با ارزش افزوده بالاتر، تامین نیازهای کشور 
به فرآورده های نفتی و ایجاد ظرفیت های صادراتی 
جدید است. رئیس جمهور همچنین با اشاره به اتفاق نظر 
کارشناسان اقتصادی بر این نکته که هدایت نقدینگی 
به سمت تولید، نگرانی ها را از رشد نقدینگی برطرف 
می کند، تصریح کرد: تفاهم نامه ای که امروز به امضا 
رسید، همچنین یکی از مصادیق موفق هدایت نقدینگی 
به سوی تولید است. رئیسی با بیان اینکه پیگیری مجدانه 
رمز موفقیت کارها است، خاطرنشان کرد: گاهی ممکن 
است در مسیر اجرای یک پروژه بزرگ موانع کوچکی 
پیدا شود، اما این نباید باعث توقف یا حتی کندی کار 
شود. به هیچ وجه در مسیر اجرای چنین پروژه هایی 
موانع را به رسمیت نشناسید. رئیس جمهور اجرای این 
پروژه ها را باعث آبادانی و پیشرفت برای بندرعباس و به 
ویژه سواحل مَکران دانست و گفت: اجرای این پروژه ها 
به عنوان طرح های علم پایه می تواند باعث ایجاد اشتغال 
پایدار و رونق تولید، به خصوص در صنایع پایین دستی 
صنعت نفت شود. رئیسی با قدردانی از محمد مخبر 

معاون اول رئیس جمهور،  میرکاظمی معاون برنامه و 
بودجه رئیس جمهور،  اوجی وزیر نفت و همه کسانی 
که برای آماده شدن بستر امضای این تفاهم نامه تلاش 
کرده اند، اظهار داشت: امروز وظیفه ما در عرصه رونق 
تولید، همان وظیفه ای است که رزمندگان ما در جبهه های 
دفاع مقدس بر عهده داشتند. هر گامی برای رونق تولید و 
ایجاد اشتغال، تیری در قلب دشمن و قدمی برای افزایش 
امید و اعتماد مردم به نظام است. همچنین رئیس جمهور 
در دیدار با مجمع نمایندگان استان های خراسان شمالی، 
خراسان رضوی و خراسان جنوبی، با ابراز خرسندی از 
دیدار با نمایندگان 3 استان بزرگ کشور، گفت: قطعاً 
هماهنگی، همکاری و همراهی نمایندگانی که دغدغه 
مردم و توسعه شهرستان های کشور را دارند با دولت در 
تصمیم سازی و تصمیم گیری ها مثمرثمر خواهد بود. 
آیت ا... رئیسی رئیس جمهور در ادامه با اشاره به مباحث 
مطرح شده از سوی نمایندگان درباره بودجه و تخصیص 
اعتبارات به پروژه های استانی،  گفت: دولت بودجه ۱۴۰۱ 
را بر محور عدالت تنظیم کرده و سند مورد توجه ما در 
این زمینه آمایش سرزمینی بوده است. رئیسی با تأکید 
بر اینکه تلاش دولت رفع محرومیت، جبران کاستی ها و 
توسعه مناطق کم برخوردار کشور است، افزود: در مصوبات 
سفرهای استانی ضمن توجه به این موارد مسائل اولویت دار 
استان ها نیز مورد توجه دولت بوده و ناظر به اهمیت موضوع 
و پروژه های استانی تخصیص اعتبار صورت گرفته است. 
رئیس جمهور با اشاره به موضوع رتبه بندی معلمان، افزود: 
دولت مدافع حقوق معلمان بوده و با تامین منابع، آیین نامه 
رتبه بندی معلمان مبتنی بر قانون مصوب مجلس تأیید، 
تصویب و برای اجرا به آموزش و پرورش ابلاغ شده و در 
اجرای آن تأخیری صورت نگرفته چرا که بنای دولت اجرای 

دقیق این قانون است. رئیسی در ادامه با اشاره به موضوع 
تقویت نیروگاه ها و زیرساخت های استان ها که از سوی 
برخی نمایندگان مطرح شده بود، تصریح کرد: برنامه ریزی 
دولت در این زمینه از جمله برای تولید 3۵ هزار مگاوات 
برق آغاز و در شرف اجراست. خوشبختانه زمستان سال 
گذشته و تابستان امسال با برنامه ریزی و مدیریت دولت 
قطع گاز و برق در شبکه خانگی نداشتیم و برای واحدهای 
صنعتی نیز برنامه ریزی شد. رئیس جمهور تصریح کرد: 
سیاست و تلاش دولت کنترل تورم و جلوگیری از اقدامات 
تورم زا بوده و در این زمینه حتی مواردی درخواست 
اصلاح قانون نیز به مجلس ارائه شد که اثر تورمی نداشته 
باشد، زیرا بعضی از موارد قانونی دارای بار تورمی است. 
همچنین ضروری است اصلاحات اقتصادی که با همکاری 
دولت و مجلس دنبال می شود نیز با تبیین از سوی 
نمایندگان همراه باشد. مسأله انتقال آب دریای عمان 
به استان های کم آب، مهار آب های مرزی و همچنین 
تأکید بر سهولت و تسریع در ارائه تسهیلات ازدواج از 
سوی بانک ها از دیگر نکاتی بود که رئیس جمهور به آنها 
اشاره کرد. رئیسی تاکید کرد: حتماً همراهی و هم افزایی 
صادقانه دولت و مجلس به امیدآفرینی در جامعه که 
خنثی کننده توطئه های دشمنان است، منجر خواهد شد. 
رئیس جمهور همچنین در دیدار اعضای ستاد مرکزی 
اربعین حسینی ضمن قدردانی و تشکر از اقدامات همه 
دستگاه ها، سازمان ها و وزارتخانه ها برای برگزاری هر چه 
باشکوه تر این مراسم، راهپیمایی باشکوه اربعین را کانون 
جبهه مقاومت بین المللی در منطقه و جهان عنوان کرد 
و گفت: همه موظف به تلاش برای برگزاری منظم و به 
دور از هرگونه عیب و نقص این مراسم به عنوان حرکت 
عظیمی از سوی مسلمانان همه کشورها، هستیم. دکتر 
رئیسی با بیان اینکه کسانی که تحمل برگزاری یک سرود 
در میان اقشار مختلف مردم یا برگزاری جشن غدیر را 
ندارند، تلاش خواهند کرد که مراسم اربعین شکل نگیرد، 
افزود: بی تردید با لطف خدا و عنایت حضرت ابا عبدا...)ع( 
و همچنین عزم و اراده دلدادگان خاندان اهل بیت)ع( و 
تسهیل گری همه دستگاه ها، این مراسم هر چه باشکوه تر 
برگزار خواهد شد. وی بیان کرد: قطعاً برگزاری هر چه 
باشکوه تر این مراسم هم آثار بسیار مثبتی برای کشور 
اسلامی خواهد داشت و هم دوستان انقلاب اسلامی را 

امیدوارتر و دشمنان را مأیوس خواهد کرد. 

در مراسمی با حضور رئیس جمهور انجام شد:

امضای تفاهم نامه  احداث پالایشگاه های شهید سلیمانی و مکران

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور خارجه در ارتباط 
با مواضع جمهوری اسلامی ایران در مورد تحولات اخیر 
عراق از جمله حضور طرفداران مقتدی صدر در پارلمان 
این کشور اظهار کرد: عراق کشور بزرگ و همسایه مهم 
ما است. ما به طور طبیعی تحولات جاری عراق را با دقت 
و با حساسیت دنبال می کنیم. ایران همواره بر ثبات و 
استقرار امنیت در این کشور دوست و برادر تاکید داشته 
و دارد. همان طور که بارها گفته ایم ما معتقدیم که 
امنیت عراق، امنیت ایران و منطقه است.  ناصر کنعانی 
با اشاره به تحولات جاری در عراق گفت: به نظر می رسد 
که این تحولات ناشی از اختلافات سیاسی داخل عراق 
است و ما اینها را جزو امور داخلی عراق تلقی می کنیم و 
معتقدیم که جریان ها، احزاب و تشکل های سیاسی عراق 
می توانند در چارچوب قانون اساسی و ساز و کارهای 
قانونی این کشور به روش های مسالمت آمیز و توام با 
احترام متقابل از وضعیت جاری عبور و با تشکیل دولت 
مردمی به توسعه و پیشرفت هر چه بیشتر این کشور 
همسایه کمک کند. سخنگوی دستگاه دیپلماسی در 
خصوص برگزاری دور جدیدی از مذاکرات وین بیان کرد: 
ایران همواره مبدع بوده و با ابتکار عمل در میز مذاکرات 
حضور داشته است. این دیپلمات ارشد کشورمان با بیان 
اینکه ما روند مذاکرات را روند منطقی و معقول برای 
رسیدن به توافقی جامع، پایدار و توافقی که تضمین 
کننده منافع ایران در چارچوب برجام باشد می دانیم، 
تصریح کرد: در این چارچوب آخرین وضعیت این است 
که طی روزهای گذشته به طور جدی پیام های مختلفی 
رد و بدل شده است و همان طور که می دانید آقای بورل 
متنی را مبتنی بر مذاکرات گذشته ارائه و پیشنهاد داده 

است، طرفین نیز این متن را دریافت کرده اند، جمهوری 
اسلامی ایران نیز این متن را دریافت کرده و بررسی کرده 
و نقطه نظرات خود را ارائه کرده است. وی ادامه داد: 
در این ارتباط شاهد تلاش ها و گفت وگوهای دیگری 
نیز بوده ایم، چنانکه چند روز پیش شاهد گفت وگوی 
مفصل روسای جمهور ایران و فرانسه بودیم که بخشی 
از این گفت وگو ناظر به این مذاکرات بود. طرف فرانسوی 
تلاش هایی را برای نزدیک کردن دیدگاه های دو طرف 
)ایران و آمریکا( انجام داده، تلاش هایی از سوی وزرای 
خارجه برخی از کشورها از جمله کشورهای منطقه نیز 
صورت گرفته و آنها در تماس تلفنی با وزیر خارجه ایران 
دیدگاه های خود را بیان کرده اند. واقعیت امر این است که 
ایران از هر ابتکاری که در این مسیر کمک کننده باشد 
استقبال می کند. همواره به این ابتکارات واکنش مثبت 
نشان داده، ما همواره در مسیر مذاکرات مبدع و منعطف 
بوده ایم و در میز مذاکره حضور داشته ایم. کنعانی اذعان 
کرد: بعد از تبادل پیام ها و دیدگاه ها در روزهای اخیر و 
بررسی هایی که بر روی متون پیشنهادی انجام شده است 
این احتمال وجود دارد که در آینده نزدیک بتوانیم در 
خصوص زمان مذاکرات به نتیجه برسیم و احتمالا دور 
جدید از مذاکرات را شاهد باشیم. البته این بستگی کامل 
به اراده طرف مقابل مشخصا آمریکایی ها دارد که برای 
دستیابی به توافق منطقی، معقول و پایدار آمادگی خود را 
نشان دهند و از طرح موضوعات انحرافی خودداری کنند. 
سخنگوی وزارت خارجه در ارتباط با زمان برگزاری دور 
ششم مذاکرات ایران و عربستان در بغداد اظهار کرد:  
همان طور که در جلسات قبل اشاره کردم این اراده مثبت 
وجود دارد که ما فاز جدیدی از گفت وگوها را بین دو 

کشور با نقش مثبت برادرانمان در عراق آغاز کنیم. زمان 
دقیقی برای مرحله جدید گفت وگوها هنوز تعیین نشده 
است. امیدواریم شرایط داخلی در عراق به صورت مثبت 
پیش برود و دوستانمان در عراق بتوانند نقش سازنده 
قبلی خود را در این چارچوب ایفا کنند. وی در ارتباط با 
درگیری های مرزی رخ داده بین نیروهای مرزبانی ایران 
و نیروهای طالبان در مرزهای شرقی کشور و منطقه 
هیرمند اذعان کرد: همان طور که پیش از این توضیح 
دادم موضوعات افغانستان برای ما حائز اهمیت است و در 
مورد اتفاقات دو روز گذشته که در مرز مشترک دو کشور 
رخ داده است، برداشت ما این است که این اتفاقات ناشی 
از عدم توجه و توجیه درست نیروهای مرزبانی افغانستان 
به خطوط مشترک شناخته شده مرزی بین المللی 
دو کشور است.  سخنگوی وزارت خارجه در خصوص 
حقابه ایران از هیرمند و تاکید رئیس جمهور بر پیگیری 
این موضوع اظهار کرد: بحث حقابه ایران در هیرمند 
موضوع بسیار مهمی است. رئیس جمهور محترم اخیرا 
تاکید مضاعفی بر بحث ضرورت پیگیری حقابه ایران 
مبتنی بر قراردادهای قبلی ایران و افغانستان داشتند 
و همان طور که اشاره شد این موضوع بسیار مهمی 
برای ماست. وی در همین راستا با بیان اینکه التزام 
هیات حاکمه سرپرستی افغانستان به مفاد قراردادهای 
پیشین، یک محک و آزمونی است مبنی بر میزان التزام 
مقامات این کشور به توافقات مشترک و رعایت حق و 
حقوق همسایگان است. وی تاکید کرد :  میزان آبی که 
وارد ایران می شود ناچیز است و ما انتظار داریم برادران 
افغانستانی به مسئولیت و تعهدات خود در این ارتباط 

عمل کنند.

سخنگوی وزارت امور خارجه: 

نظراتمان درباره طرح بورل را ارائه کرده ایم
  نیروهای افغان شناخت دقیقی از خطوط مرزی ندارند

تجارت با همسایگان و 
شرق گره گشاست

عضو کمیسیون برنامه و بودجه با 
بیان اینکه دولت اقدامات ارزشمندی 
را در زمینه دیپلماسی اقتصادی شروع 
کرده است، گفت: توسعه تعاملات 
منطقه  و  همسایه  کشورهای  با 
گره گشای حل مشکلات  می تواند 
اقتصادی کشور باشد و این سیاست 
از طرف دولت سیزدهم با جدیت 
دنبال می شود. جعفر قادری در مورد 
دیپلماسی اقتصادی دولت سیزدهم 
گفت: دولت اقدامات ارزشمندی را در 
زمینه دیپلماسی اقتصادی شروع کرده 
است. استفاده از ظرفیت کشورهای 
بلوک شرق، آفریقا و آمریکای لاتین 
اقتصاد کشور  توسعه  در  می تواند 
تاثیرات مثبتی داشته باشد. وی بیان 
داشت: البته اروپا و آمریکا ظرفیت هایی 
از نظر دانش فنی دارند، اما به علت 
لجاجت و دشمنی که با ملت ایران 
دارند حتی اگر مساله برجام هم حل 
شود به عناوین مختلف با جمهوری 
اسلامی همکاری نمی کنند. قادری 
تقویت و توسعه شرکت های دانش 
بنیان را برای شکوفایی اقتصاد ضروری 
دانست و گفت: باید با رفع موانع از 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان در 
کشور استفاده کنیم و دولت صادرات 
غیر نفتی را در دستور کار قرار دهد اگر 
سرعت این حوزه در تعاملات افزایش 
یابد مسلما ثمرات قابل توجهی برای 
کشور خواهد داشت. محدودیت ها برای 
جذب سرمایه گذاری در کشور اداری و 

ناشی از بوروکراسی است. 

دیــدگــــاه
نگاهی متفاوت به برجام و مذاکرات

آنچه منطق ساختاری را تعریف می کند نه خرد ابزاری 
بلکه بازتنظیم تمامی الگوهای رفتاری بر مبنای ادراکات 
و برداشت های هویتی است. در این مقام ممکن است 
پرسش هایی مطرح شود از جمله مهم ترین آن که چرا این 
منطق ساختاری در مقاطعی برخلاف منابع هویتی خود به 
مذاکره با غرب پرداخت و سوال مشخص تر اینکه چرا در 
سال ۲۰۱۵ پذیرفت که به برجام بپیوندد. برجام صرفا یک 
قرار خاص، موقتی و تاکتیکی محسوب می شد و اساسا فاقد 
توانایی لازم برای عبور از مرحله گذار بود. ساختار در دوره هایی 
که کارگزارانی قوه مجریه را در اختیار داشتند، به تقویت منابع 
هویتی خود ادامه داده است. ما در سیاست خارجی ایران در 
طول ۴ دهه گذشته تنها لحظاتی از تلاش برای گسست از 
هویت را مشاهده می کنیم در حالی که عصر هویت خواهی به 
حیات زیسته خود ادامه داده است. واقعیتی که در گفته های 
کارگزاران عمل گرا نیز انعکاس می یابد اما این منطق ساختاری 
چه چیزی برای امروز و فردا ترسیم می کند؟ همان منطق 
ساختاری که مجوز توافق ۲۰۱۵ را به دلیل تاکتیکی بودن 
این قرار دیپلماتیک صادر کرد، دقیقا همان منطق مانع از 
به وقوع پیوستن احیای آن شد چرا؟ این بار آمریکا با امید 
تسری یافتن یک قرار تاکتیکی به سایر حوزه های فی مابین 
تهران و واشنگتن همچون دوره اوباما بر سر میز نیامد بلکه با 
گنجاندن بند همکاری های آینده در پیش نویس احیای برجام 
درصدد سوق دادن ایران به یک توافق بلندمدت و استراتژیک 
بود و در همین جا بود که رویکردهای هویتی تحریک شد و 
از جا برخاست تا مانع از عبور کارگزاران عمل گرا از خطوط 
قرمز هویتی شود. تردیدی نیست که اگر این بند از متن پیش 
نویس حذف می شد، ساختار در مقابل احیای برجام مقاومت 
سرسختانه ای از خود نشان نمی داد. بر این اساس می توان 
خطوط آینده را نیز ترسیم کرد. ایران احتمالا در مرحله جدید 
تلاش خواهد کرد که آمریکا را به یک قرار تاکتیکی سوق دهد. 
یک پیش فرض بنیادین درمنظومه ساختار وجود دارد که 
آمریکا برای تمرکز بر چین به دنبال بازتعریف اهداف و منافع 
خود در خاورمیانه است و به همین دلیل نیز ریسک کمتری 
برای اقدامات هزینه زا خواهد کرد. پس می توان با استفاده 
حداکثری از اهرم هسته ای و همین طور استفاده متوسط و 
هدفمند از اهرم منطقه ای، ایالات متحده را وادار کرد که به 
این قرار تاکتیکی تن دهد. نشانه هایی وجود دارد که ایالات 
متحده در گام اول از طریق اقدامات دسته جمعی در صدد 
است هزینه استفاده از اهرم های منطقه ای را افزایش دهد و 
در گام دوم ممکن است با کارت اسنپ بک و حتی تهدید به 
اقدامات تخریبی تلاش های ایران را بالانس کند. اگر بالانسی 
میان طرفین ظرف ماه آینده که احتمالا پرتنش خواهد بود، 
حاصل نشود این احتمال قوت خواهد گرفت که ایران برنامه 
هسته ای را نیز به پایه ها و ستون های استراتژیک و راهبردی 

خود اضافه کند. 

هادی خسروشاهین
 تحلیلگر مسائل بین الملل

حمید نوری متن صادر 
شده را نخوانده است 

حمید نوری از حق انتخاب وکیل، 
تماس و دیدار با خانواده و معرفی شهود 
به دادگاه محروم بوده و در طول هزار روز 
گذشته حتی به پزشک هم دسترسی 
نداشته است. قوه قضائیه کشورمان 
اعلام کرد که حمید نوری با گذشت 
حدود ۱۸ روز از صدور رأی دادگاه علیه 
وی، هنوز موفق نشده متن این حکم را 
مطالعه کند. مرکز رسانه قوه قضائیه 
اعلام کرد: دستگاه قضائی سوئد پس از 
برگزاری ۹۲ جلسه دادگاه، ۱۸ روز پیش 
رأی حبس ابد علیه حمید نوری تبعه 
بازداشت شده ایرانی را در یک روند غیر 
قضائی و غیر حقوقی صادر کرد. حمید 
نوری، اما در فرصت تماس کنسولی که 
روز گذشته برای او فراهم شد، تاکید 
کرد هنوز و پس از گذشت ۱۸ روز از 
صدور رأی دادگاه موفق نشده متن 
حکم حبس ابد علیه خود را مطالعه کند 
و این در حالی است که او کلا ۲۱ روز 
فرصت داشته تا به رأی اولیه اعتراض 

نماید. 

مقتدی صدر باید وضعیت 
خود را روشن کند

نماینده تهران در مجلس در واکنش 
به ناآرامی های اخیر در عراق گفت که 
باید آقای مقتدی صدر وضعیت خود 
را تعیین تکلیف کند؛ مردم عراق از این 
برخوردها خیلی راضی نیستند. محمد 
اسماعیل کوثری در واکنش به تحصن 
حامیان صدر در پارلمان عراق اظهار 
کرد: آقای مقتدی صدر باید وضعیت 
خود را تعیین تکلیف کند که یک روز 
با عربستان سعودی و یک روز با این و 
یک روز با آن است. وی ادامه داد: مردم 
عراق می خواهند کسانی که اثرگذار 
هستند، خط مشی مشخص و مقتدرانه 
را در عراق پیاده کرده و ید واحد شوند 
و نظام قوی داشته باشند تا کشورشان 
بتواند یکپارچه اداره شود نه این که 
کش و قوس وجود داشته باشد و هر 
طرف بخواهد طرف دیگر را بکشد. این 
وضعیت باعث ضرر مردم کشور عراق 
می شود. مردم عراق از برخوردهای 
آقای مقتدی صدر خیلی راضی نیستند. 


